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ABSTRACT

This prospective study was done during the period March to May 

2010. It determine the chemical composition of the urinary stones, 

which  was  removed  surgically  from  urinary  system  of  fourty 

patients, males and females, their ages between 20-70 years, attended 

Ibnsina Hospital (Khartoum state ).  Blood samples were collected 

from those patients  before  surgical  operation for  determination of 

serum calcium  aric acid levels.  

Serum  calcium  and  urate  were  found  to  be  normal  according  to 

normal  …… of national health, in all patients in this study (mean, ± 

SD: 8.5 ± 0.4 and 5.5 ± 0.3 mg/dL) respectively.

Most of the stone removed from kidneys were found to be small in 

size (less than 1 cm diameter) those removed from the ureter were 

found to be (less than 2cm), while most of those removed from the 

urinary bladder were large in size (diameter more than 2cm).

It  was  concluded  that  most  of  the  urinary  stone  contain  mainly 

calcium and  uric  acid  in  association  with  normal  level  of  serum 

calcium and urate. Urinary stone are more common in male compare 

to female.

Most  of  the  urinary stones  were  found in the  20-40   age  group 

compared to other age group
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مستخلص الدراسة
 اجريت هذه الدراسة التوقيعية خلل الفممترة مممن مممارس حممتى مممايو

 م حيث تم التحليل الكيميائي لمكونممات الحصمماوي البوليممة الممتي2010عام 

ًا مممن الجهمماز البممولى لممم    مريممض بمستشممفى ابممن سممينا40أزيلممت جراحيمم

بالخرطوم .

ًا أخذت عينات دم من هؤلء المرضى لمعرفة مسممتوى كممل مممن  ايض

الكالسيوم وملح الحامض البولي .

 كان الغرض من هذه الدراسة  هو تحليل مكونات الحصمماوي البوليممة

 والممتي تشمممل الكالسمميوم ، الكسمملت ، الفوسممفات الكربونممات ، الحمماض

البولي ، الماغنيزيوم والسستين.

 وجممد أن الحصمماوي البوليممة تتفمماوت فممي أحجامهمما حيممث أن معظممم

 الحصاوي التي أزيلت من الكلى كممانت صممغيرة الحجممم وقطرهمما أقممل مممن

-1سم  والتي أزيلت من الحالب كانت صغيرة ومتوسطة الحجم قطرهمما 1

  سم بينما التي ازيلت من المثانممة البوليممة كممانت معظمهمما كممبيرة الحجممم2

  سم ).كم وجد ان مستوي كل مممن الكالسمميوم وحمممض2قطرها أكبر من 

اليوريك بمستوي طبيعي في الدم.

ًا علممى  خلصت هذه الدراسة الى أن الحصاوي البوليممة ، تحتمموي غالبمم

 الكالسمميوم والكسمملت والحممامض البممولي فممي وجممود مسممتوى طممبيعي

 للكالسيوم وملح الحامض البممولي فممي الممدم وأنهمما أكممثر عنممد الرجممال مممن

 عام .40-20النساء وأن أغلب الحصاوي في الفئة العمرية بين 

ABBREVIATION

1.25 DHCC 1.25 Dihydroxy Coli Calci Ferol
ATP Adensine Tri Phosphate
DNA Dioxyribo Nucleic Acid
GFR Glomerular Filtration Rate
PTH Para Thyroid Hormon

IV



PTH. RP Para Thyroid Hormon Related Protain
RNA Ribo Nucleic Acid
RTA Renal Tubular Acidosis
SD Standard Deviation
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